



Seniorrådsmøde 12.08.2024

Tidspunkt: Kl. 9.00 - 12.00
Mødelokale: Lokale 1.11
Deltagere: Steen Gormsen Hansen, Hans-Henrik Jacobsen, Anne Spangtoft, Annette Johansen, Elisabeth Abel, Erik Larsen, Finn Larsen
Ordstyrer: Annette Johansen (fast)
Afbud: Hans-Henrik og Anne
Øvrige deltagere: Charlotte Kaaber (9.30-10.30)
Gæster: Bettina Post (10.30-11.00)
Referent: Helle Petersen

Dagsorden:

1. Godkendelse af dagsorden - OK

2. Spørgsmål til Charlotte (fast punkt)

a. *Den 12. juli kom Ankestyrelsen med en tilsynsudtalelse om HTK's manglende offentliggørelse af sagsbehandlingsfrister for relevante områder. Se bilag 1. Ankestyrelsen beder byrådet inden for 3 måneder at svare, hvad denne henvendelse giver anledning til. Hvad tænker man fra HTK's side? Og berører dette vores område?*

Socialområdet efterkommer tilsynets anbefalinger.

b. *Digirehab. På sidste Seniorrådsmøde udtrykte Seniorrådet et ønske om at blive præsenteret for medarbejdere, der arbejder med dette. Hvornår kan det ske?*
Melike (lederen) er inviteret til SR-møde 2/9. HP finder nyt tidspunkt da det er Melike og 1 af medarbejderne der skal deltage.

c. *Høringsproces Sundhedsstrukturen. Dette emne blev behandlet på byrådsmødet den 19.6, pkt. 4. Det fremgår ikke af referatet, hvad beslutningen blev. Kan vi få det at vide?*

Deadline for høringssvar er 6/8 2024. HTK har sendt 4 høringssvar; borgmestrenes høringssvar via (KKR), Sundhedsklynge Syd, Høje-Taastrup kommune og KL. De fleste høringssvar er tilgængelige i bilagene til referatet fra ÆSUs møde den 14.8.

Nye spørgsmål/kommentarer fra Seniorrådet:

- Ingen telefonisk kontakt til hjemmeplejen i weekenden.
Samme punkt er besvaret nedenfor.
- Nye plejepakker – hvordan visiteres borgerne til dem? – Det er samme kriterier som tidligere.
Det er fortsat visitationen som ud fra kvalitetsstandarderne visiterer til pakkerne
- Fællesskabshuset – Nogle borgere mener, at det er et misvisende navn, da de fortsat skal visiteres til daghjemmet.
Årsagen til navnet Fællesskabshus er, at huset både anvendes af foreninger og af det visiterede daghjem.
- Ingen mulighed for kontakt til hjemmeplejen i weekenden før efter frokost!
Charlotte undersøger hvad der er sket.
- Nogle medarbejdere fra Hjemmeplejen er ikke iført reglementeret uniform.
Det er ikke i orden. Vi har mange gange talt med medarbejderne vedrørende uniformer. Charlotte beslutter sammen med leder af hjemmeplejen, Vibeke hvad næste skridt skal være.

- Vejskilt med Hjemmeplejen taget ned – kan det flyttes til anden side af vejen?
Charlotte undersøger hvad der er muligt.
- *Ved visitation kommer visitator ikke nødvendigvis ud til borgeren.*

3. Orientering/punkter fra Sundheds- og Omsorgscentret v/Charlotte

a) **Hvad skete der på ÆSU-mødet 06.06.2024?** (fast punkt)

Meddelelsessager (M): (Til orientering/bemærkninger)

M – Henriksdal Plejehjem Tilsynsrapport 2024

M – Sundhedsstrukturkommissionen - høringsproces

Politiske sager (A/I): (høringssvar)

4A – Status på sundhedsfremmepuljen 2023

Puljen er tænkt til udvikling. Når/hvis det fungerer, så skal driften selv finansiere tiltaget.

Seniorrådet: Senior Nyt finansieres via denne pulje. Hvordan finansieres bladet i fremtiden? Charlotte oplyste, at man vil udarbejde en budgetblok til finansiering af distribution af bladet.

5A – Utilisgtede hændelser, ældre- og sundhedsområdet 2023

Handler primært om medicin, fald og sektorovergange.

Seniorrådet: Ingen kommentarer

6A – Frisættelse på ældreområdet

7I – Plejeboligprognose 2024 – det er svært at forudsige, men vi får sandsynligvis brug for flere plejeboliger fra 2026/27

b. **Sager på Ældre- og Sundhedsudvalgsmøde 14.08.2024:**

Meddelelsessager (M): (Til orientering/bemærkninger)

M – Tilsynsrapport hjemmeplejen distrikt 1

M – Tilsynsrapport hjemmeplejen distrikt 2 - Medicin, dokumentation

M – Ungeprofilundersøgelsen 2023/24

M – ÆSU Borgmesterbemyndigelse Sundhedsstrukturkommissionens anbefalinger

M – Sundhedsstrukturkommissionens anbefalinger- høringssvar fra HTK

M – ÆSU Borgmesterbemyndigelse høringssvar Sundhedsklynge Syd

M – Høringssvar fra Sydklyngen sundhedsstrukturkommissionen

M – Referat Seniorrådsmøde 03.06.2024

M – Referat Seniorrådsmøde 10.05.2024

Politiske sager (A/I): (høringssvar)

5A – Forslag fra A, F og Ø om placering af hjælpemiddeldepot

6A – Status på spireordning

Mentor / ressourcekrævende? Dilemma da det er ressourcekrævende. Evt bruge ungeguider fra Ungecentret til evt. hændelser.

7A – Opfølgning på ændring af indkaldelsesinterval i Tandplejen.

Børn med grøn status fastholdes i interval fra Covid på 24 måneder. Tandpleje for unge til 21 år nu. Hvis 18 måneder – er der ikke plads.

4. Politiske Sager – Orientering fra de fagpolitiske udvalg (fast punkt)

a. Ældre- og Sundhedsudvalget (alle)

b. Arbejdsmarkedsudvalget (Annette)

c. Plan- og miljøudvalget (Erik)

d. Fritid- og Kultur (Hans-Henrik)

e. Institution- og Skole (Anne)

f. Socialudvalget (Finn)

g. Teknisk udvalg (Elisabeth)

2 nye fodgængerovergange på hovedgaden, ved Pile Alle og ved biblioteket. Seniorrådet henstiller til at den overgang ved Pile Alle flyttes til apoteket. Seniorrådet skriver til Lars Prier.

h. Økonomiudvalg (Steen) – møde 21/8

5. Borgerrådgiverens årsrapport v/Bettina Post

Bettina gav en introduktion til borgerrådgiverens arbejdsområde og highlights fra årsrapporten. Slides eftersendes.

6. Vision og strategi - Vedtaget

- a. Orientering: Arbejdsrapport om visions- og strategi er vedhæftet denne dagsorden som bilag 2
- b. Beslutning: Seniorrådet tager arbejdsrapporten til efterretning

7. Seniormesse

- a. Messen afholdes onsdag den 28.8 i TIC-hallerne kl. 15-20
- b. Bemanning af Seniormessen: Hans-Henrik og Annette på stand 13. Steen henter Seniorrådets pjecer. Hans-Henrik og Annette sørger for resten af "udstyret"
- c. Oplysninger om messen ligger nu på følgende sites:
HTK: www.thk.dk/seniormesse
Danske Seniorer: <https://danske-seniorer.dk/arrangementer/seniormesse-taastrup>
OK-klubberne: <https://www.ok-hoejetaastrup.dk/seniordet-info>
Desuden er messen omtalt 2. juni i "Nyt fra Høje-Taastrup Kommune"
- d. Samtidig sætter vi en top-scroll annonce ind på sn.dk og går ud med en annonsekampagne i Lokalavisen om kort tid.
- e. Beslutning: Seniorrådet indbetaler 1.000 kr. som alle de andre arrangerende organisationer – til dækning af et mindre underskud på messens regnskab. Seniormessen erstatter hermed efterårets borgermøde. Godkendt.
Alle fra Seniorrådet er velkomne til messen. Steen indkalder til kl. 14. Vi mødes i cafeteriet.
Seniorrådets pjecer er kommet.

8. Høstfest lørdag 7. september

Aflyses, da Elisabeth skal til Tyskland. Der er ingen til at erstatte hende, og Anne skal ikke stå alene.

9. Forberedelse til borgmestermøde mandag den 9. september

- a. Der er ordinært Seniorrådsmøde den 2. september. Da administrationen skal have spørgsmålene senest den 2. september, skal spørgsmålene formuleres snart.
Beslutning: FU foreslår at der nedsættes en arbejdsgruppe bestående af formand, næstformand og kasserer.
Vedtaget. Steen indkalder.
- b. Diskussion: Oplagte emner er Servicebussen, Hedehusene Station (aktion på stationen?) samt togforbindelser til Jylland.
Desuden S-tog til Roskilde?
Steen, Hans-Henrik, Anne og Finn deltager i mødet.

10. Økonomi. Seniorrådets regnskab og budget

Regnskab er taget til efterretning.

11. Meddelelser fra formanden (fast punkt)

- a. Møde med Charlotte Kaaber om HTK's budget 25 er fastsat til den 21.8, kl. 13
- b. Steen stillede 3 spørgsmål om Sundhedsstrukturkommissionens oplæg til Ziegler på byrådsmødet den 19.6. Seancen kan ses på <https://htk.kommune-tv.dk/watch/8834/154>. Spørgsmål og svar er desuden vedlagt som bilag 3.
- c. Byrådet har nu vedtaget udviklingsstrategien 2024.2036 (se bilag 4). Den kommer til at danne grundlag for det videre arbejde med sundhed og ældre.
- d. Som meddelt i en mail fra den 27. september er der kommet ny bevilningspraksis på kompressionsområdet. Det betyder, at det ikke længere er nok at have en svær kredsløbslidelse for at få bevilget

- kompresionsstrømper. Nu skal kompresionsstrømperne også samtidig have et afhjælpende formål. Se mailen.
- e. Der er aftalt møde om Seniorguiden den 15. august. Pga. ferie flyttes mødet til efter den 29.8. Steen kontakter Helle.
 - f. Der er Vestegnstræf den 24.10 i Vallensbæk.
Vi tilmelder på september mødet.
 - g. Møde 5/9 kl. 17.00-18.30 i suite på Medborgerhuset. Informations møde for foreninger og bestyrelsesmedlemmer.

12. Opfølgninger

- a. Beslutning: Den 4. juli modtog vi en opfordring fra Handicaprådet om at indstille en person til handicapprisen. Deadline 28. oktober. FU foreslår Børge Mogensen eller Paraplyen. Børge indstilles.
- b. HTK har sendt en ny bevægelsespolitik i høring. Deadline er 1. september. Se <https://www.htk.dk/om-kommunen/presserum/nyheder-og-aktuelt/fokus-paa-faellesskaber-i-forslag-til-ny-idraets-og-bevaegelsespolitik>. Da vi ved, hvor vigtigt det er for ældre mennesker at holde sig i gang, bør vi afgive et høringssvar på dette område.
Beslutning: Skal der afgives et høringssvar og nedsættes en arbejdsgruppe Anne og Elisabeth udarbejder høringssvar. Deadline 1.9.
- c. Diskussion: Vi har lovet at hjælpe til med at skaffe ældre medborgere til Elder Learn. Nogen forslag til hvordan? Steen kontakter organisationerne bag Senior messen.
- d. Seniorrådets repræsentanter har observatørstatus ved BPR og ret til at meddele vores synspunkter til relevante sager. Erik har foreslået, at vi orienterer om det samme på hvert BPR, så vores holdninger blive formidlet ens til medlemmer af BPR. På den måde bliver vi tydelige på plejehjemmene. Man skal opfatte dette som en slags minimumsplatform, hvor man også kan berette om andre ting.
Beslutning: Emner til orientering på kommende BPR-møder bliver et fast punkt på Seniorrådets ordinære dagsorden. Vedtaget
- e. Ældrevenlige byer
Hans-Henrik og Erik er vores repræsentanter i denne gruppe, som finansieres via en ansøgningspulje. Det lader til, at Integrationsrådet har sat sig på dagsordenen. Vi bør gøres os klart, hvad vi vil med deltagelsen i denne gruppe (se evt. andre kommuners forslag) og dernæst tage diskussionen i SR.
Formålet med ansøgningspuljen er at *yde tilskud til en ældrevenlig indretning af byrum til gavn for ældres sundhed, trivsel og indsatsen mod ensomhed*. Er der for mørkt på gaderne? Mangler der bænke? Osv. Se også <https://realdania.dk/projekter/steder-vi-moedes>
Det kan være klogt at afdække projektets formelle rammer: Formål, ressourcer og tidsforløb, inden vi forholder os til, hvad vi vil opnå ved at deltage i dette projekt.
Diskussion: Måske skulle Hans-Henrik og Erik snart stikke hovederne sammen inden næste møde i gruppen. SR skulle også gerne have mulighed for at tage stilling.
Vi afventer udviklingen.
- f. Pensionisternes julefrokost
Hvor langt er man kommet med planlægningen?
Steen aftaler møde med Malene Marbjerg. SR har rettet henvendelse til Malene i maj måned omkring involvering i planlægningen af pensionisternes julefrokost, men har ikke hørt tilbage.
- g. Nye plejepakker
Den 18. juni modtog vi en mail om de nye plejepakker, som sammen-tænker dag- og aftenplejen. Se bilag 5. Vores holdning?
Vi spørger Charlotte om visitationskriterierne (se pkt. 2c)
- h. På sommergruppemødet besluttede vi at nedsætte en arbejdsgruppe, der skulle følge implementeringen af den nye ældrereform. Gruppen består af Elisabeth, Anne og Steen.

Beslutning: Vi aftaler et møde i gruppen snarest, hvor vi skal beslutte, hvilke fokuspunkter der er vigtige for os, og hvordan vi vil arbejde med dem i fremtiden.

Vedtaget. Steen indkalder.

- i. Det videre arbejde med kvalitetsstandarder. "Seniorrådet sender input til ændringer/forbedringer efter sommerferien. Charlotte finder en dato til et møde i september. Datoen sendes til Steen. Arbejdet i administrationen med den politiske sag går i gang i efteråret så den er klar til december mødet" (ref. 8. april 2024, pkt. 4d). Steen indkalder til møde. SR ønsker bl.a. en printvenlig udgave.

13. Orientering fra råd og udvalg (fast punkt)

- a) PR-gruppen (Erik, Hans-Henrik, Steen)
 1. Seniorrådets folder er nu sendt til trykning hos Anja, så den er klar til både Høstfest og Seniormesse. Folderen er modtaget. Deadline til næste nummer af Senior Nyt er 28.8. Forslag til emner: Seniormesse (hvis deadline kan udsættes en dag), bevægelsepolitik (Anne og Elisabeth), Nyt om BPR (Erik), Elderlearn, Fællesskabshuset (Livsglæden).
Møde i PR-gruppen er mandag 19/8.
- b) Kostrådet (Anne, Erik, Finn): Anne indkalder
- c) Trafiksikkerhedsudvalget:
- d) Regionsældrerrådet (Steen): - Næste FU-møde 22.8. Møde den 9.9. om de nye hospitalsbyggerier.
- e) BPR – herunder hjemlighed:
 - BPR Baldersbo: (Erik, suppleant Anne)
 - BPR Birkehøj: (Hans-Henrik og Finn)
 - BPR Henriksdal: (Annette suppleant Steen)
 - BPR Sengeløse: (Anne, suppleant Elisabeth)
 - BPR Torstorp: (Elisabeth, suppleant ?)

14. Aktivitetskalender (fast punkt)

15. Høringssvar (fast punkt)

- a) Om bevægelsepolitikken.

16. Punkter til senere behandling

- a. September: Ny sundhedspolitik skal vedtages til december
- b. September: Sundhedsstrukturkommissionens forskellige scenarier skal udmøntes i løbet af efteråret. Det får indflydelse på, hvordan kommunens sundhedspolitik skal revideres. Der bør nedsættes en følge-gruppe.

17. Eventuelt (fast punkt)

18. Samlet godkendelse af referatet.

**Referatet blev godkendt på mødet af de tilstedeværende medlemmer.
Indkomne rettelser til referatet godkendt d. 26. august 2024**